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DAMES EN HEREN,

De Commissie voor Cultuur, Jeugd, Sport en 
Media organiseerde op 18 april 2006 een gedachte-
wisseling met de heer Bert Anciaux, Vlaams minis-
ter van Cultuur, Jeugd, Sport en Brussel over de 
implementatie van een nieuw beleidsinstrumentarium 
voor de doelgroep van de cultuurindustrieën en de 
oprichting van CultuurInvest.

Op deze hoorzitting waren ook de heren Pieter Mari-
nus en Dominiek Deconinck uitgenodigd, respec-
tievelijk bedrijfsjurist en investeringsmanager bij de 
ParticipatieMaatschappij Vlaanderen.

1. Uiteenzetting door de heer Pieter Marinus, 
bedrijfsjurist, en de heer Dominiek Deconinck, 
investeringsmanager bij de ParticipatieMaat-
schappij Vlaanderen

De heer Pieter Marinus wijst erop dat de Participa-
tieMaatschappij Vlaanderen (afgekort PMV) actief  
is in verschillende beleidsdomeinen. Ze zorgt onder 
meer voor ontwikkeling en structurering op het vlak 
van KMO-financiering, met als concrete voorbeelden 
de Arkimedes-regeling en het Vlaams Innovatiefonds. 
De PMV is ook actief inzake Publiek-Private Samen-
werking (afgekort PPS) en staat in voor het beheer 
van een aantal participaties voor het Vlaamse Gewest 
en de Vlaamse Gemeenschap. 

De heer Dominiek Deconinck gaat in op de vraag 
waarom een instrumentarium voor de culturele indus-
trieën noodzakelijk is, en waarom CultuurInvest 
opgericht wordt. 

Een eerste reden is dat de economische en de cultu-
rele aspecten elkaar te weinig vinden. Toch is er in 
het traditionele ondernemerschap nood aan creati-
viteit en aan een culturele invulling, terwijl er in het 
cultuurgebeuren behoefte is aan goed ondernemer-
schap. De spreker geeft het voorbeeld van iPod, dat 
door een eigenzinnig design in staat is geweest om 
concurrerende mp3-spelers te verdringen. 

Verder gaat het om een economische groeisector 
inzake tewerkstelling. Gedurende de laatste vijf  jaar 
is de tewerkstelling er dubbel zo snel gegroeid als 
in andere sectoren. De sector biedt een hoge toege-
voegde waarde. Hij heeft ook een sterke invloed op 
regionale en stedelijke ontwikkeling. 

Ten slotte moet de Vlaamse overheid ook perspec-
tieven kunnen bieden aan cultuurondernemers die 

nu onvoldoende hun gading vinden in het bestaande 
instrumentarium. 

Het nieuwe instrumentarium heeft twee doelstellin-
gen: vooreerst moet het op een vernieuwende wijze 
bijdragen tot de ontwikkeling, de groei en de onder-
steuning van de sector van de cultuurindustrieën. 
Verder moet het deze sector helpen bij de toegang tot 
risicokapitaal via risicodragende langetermijnfinan-
ciering of  projectfinanciering. Deze toegang moet 
gecreëerd of vergemakkelijkt worden.

Dat laatste wil PMV doen met de bestaande onder-
steuning- en financieringsmechanismen, maar ook 
met nieuwe instrumenten binnen CultuurInvest. 

Wat is de doelgroep van CultuurInvest? Het gaat om 
ondernemingen die kwalitatieve cultuurgebonden 
producten voortbrengen met een marktpotentieel. De 
waarde van de producten, die ze willen verspreiden 
binnen een economische omgeving, wordt bepaald 
door de culturele ‘content’. Deze bedrijven bevinden 
zich dus op het snijpunt van het economische en het 
culturele domein. Het gaat typisch om bedrijven in 
de volgende sectoren: nieuwe media, computergames, 
audiovisuele sector en digitale vormgeving, muziek-
industrie en concertwezen, design en designermode, 
gedrukte media, grafische vormgeving, uitgeverijen 
en boekhandels, musical en podiumkunsten en dis-
tributie binnen de beeldende kunsten. Dat is een niet-
limitatieve lijst. 

In eerste instantie zal abstractie worden gemaakt van 
de audiovisuele sector. In het najaar zal men onder-
zoeken hoe film hierbij een aanvulling kan zijn. 

CultuurInvest wil deze doelstellingen op de volgende 
wijze invullen. Het wil investeren door het nemen 
van kapitaalparticipaties, door het verstrekken van 
achtergestelde risicovolle leningen op lange termijn 
en door projectfinanciering op korte termijn. Het 
moet steeds gaan om bedrijven die een product wil-
len vermarkten en die rentabiliteit en economische 
zelfstandigheid beogen. Dat moet hen in staat stel-
len om de financiering terug te verdienen zodat die 
kan terugvloeien naar CultuurInvest. Zo wordt een 
rollend fonds gecreëerd. Teneinde dergelijk rollend 
fonds te creëren, dienen de dossiers volgens de heer  
Deconinck zowel op economisch-financieel als op 
cultureel vlak consequent en strikt beoordeeld te 
worden. 

CultuurInvest wil niet alleen investeren, maar ook 
ondersteunen. Managementondersteuning en coa-
ching zijn minstens even belangrijk als investeringen. 
De sector moet gestimuleerd worden om gebruik te 
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maken van het bestaande dienstenaanbod, maar ook 
om zelf  initiatieven te nemen. 

Voor de investeringen worden er drie producten uit-
gewerkt. Vooreerst is er de projectfinanciering die 
wordt gebruikt voor kortetermijn- en overbruggings-
kredieten. Er is ook het groeikapitaal dat de vorm 
aanneemt van kapitaalparticipaties in meer mature 
groeibedrijven. Ten slotte zijn er de achtergestelde 
leningen, ook quasi-kapitaal genoemd. Voor een 
bank is het niet echt relevant of er gewerkt wordt met 
kapitaalparticipaties of  met achtergestelde leningen. 
Beide financieringen worden verstrekt op lange ter-
mijn, om de ontwikkeling en de groei van een onder-
neming te financieren. 

Het is de bedoeling om zo veel mogelijk een beroep 
te doen op bestaande instrumenten, zoals het Vlaams 
Innovatiefonds, de waarborgregeling en het federale 
Participatiefonds. Het federale Participatiefonds 
beschikt over een aantal cofinancieringsproducten in 
de vorm van een lening met verlaagde intrest. Cul-
tuurInvest wil ondersteunen via promotie en door-
verwijzing naar ondernemersportefeuilles, via het 
unieke loket, via het Vlaams Agentschap Onderne-
men (afgekort VLAO) en via een samenwerking met 
Flanders Investment and Trade (afgekort FIT). 

In een eerste fase beschikt CultuurInvest over een 
kapitaalbasis van 20 miljoen euro, die zal worden 
aangewend over een periode van ongeveer vijf  jaar. 
Om de cyclus van herinvesteringen te kunnen reali-
seren, moet een risicobeheersingsmatrix in acht wor-
den genomen. Daartoe moet een maximale limiet per 
product worden gehanteerd samen met minimum 
en maximum investeringsbedragen per investerings-
dossier. Het gaat om een maximum van ongeveer 3 
miljoen euro voor projectfinanciering, ongeveer 9 
miljoen euro voor groeikapitaal en ongeveer 8 mil-
joen euro voor achtergestelde leningen. 

Na een eerste praktische validatie, zou het kapitaal 
vanaf  het derde jaar worden verhoogd tot 32,5 mil-
joen euro. Dat bedrag werd vastgesteld op basis van 
de behoeften van de markt, en op basis van wat in 
het buitenland gebeurt, bijvoorbeeld in Catalonië, in 
de Westmidlands en in Amsterdam. Het investerings-
ritme is dynamisch, afhankelijk van de hoogte van de 
kapitaalbasis. 

De eerste twee jaar vormen dus een aanloopfase. 
Daarna is er een inhaalbeweging. Ten slotte zal in 
een continu investeringsritme ongeveer 4 miljoen 
euro worden geïnvesteerd in de sector. 

De middelen moeten terugvloeien naar Cultuur-
Invest. De termijn waarbinnen dat moet gebeuren 
verschilt naargelang het product. Voor projectfinan-
ciering gaat het om gemiddeld twee jaar. Bij groeika-
pitaal gaat het om gemiddeld zeven jaar. 

Het is de bedoeling van CultuurInvest om activitei-
ten te realiseren met een positief rendement. Zo moet 
men na verloop van tijd een constant investerings-
ritme kunnen handhaven door financiering via de 
exit-opbrengsten. Jaar na jaar zal er een licht over-
schot worden gerealiseerd. 

Via CultuurInvest wil men zorgen voor toegang tot 
risicokapitaal. Binnen een periode van twaalf  jaar 
moet het mogelijk zijn om (afhankelijk van de kapi-
taalbasis) gecumuleerd 36 tot 54 miljoen euro te 
investeren met eigen producten. Daarnaast is er nog 
de samenwerking met de andere producten zoals de 
waarborgregeling, het Participatiefonds en FIT. De 
investeringen van risicodragend kapitaal kunnen 
samen zorgen voor een multiplicatoreffect, wat kan 
resulteren in een impuls van meer dan 100 miljoen 
euro in de sector van de cultuurindustrieën. 

Met de eigen producten zou men minstens tweehon-
derd bedrijven willen financieren, met de aanvullende 
producten minstens evenveel. Met dat beleid zou er 
continuïteit en meer professionaliteit moeten wor-
den gerealiseerd in de sector. De sector moet worden 
gestimuleerd tot professionele groei. De inzet van 
middelen zal leiden tot duurzame tewerkstelling. 
De sector zal dichter bij een normale marktwerking 
worden gebracht. Over het algemeen zal er gezorgd 
worden voor duurzaamheid, diversiteit in de samen-
leving, groei van de Vlaamse economie en een verdere 
realisatie van de Lissabon-doelstellingen. 

De heer Pieter Marinus wijst erop dat CultuurInvest, 
in elk geval in de beginfase, deel zal uitmaken van de 
PMV. Hiervoor zijn er talrijke redenen. Vooreerst zijn 
er synergieën mogelijk met de al bestaande economi-
sche instrumenten. De PMV, die beschikt over exper-
tise betreffende de financiering van ondernemingen 
in het algemeen, zal zorgen voor het management 
van CultuurInvest. Er moet namelijk een gespecia-
liseerd managementteam worden uitgebouwd. Een 
stuurgroep zal waken over de investeringsstrategie en 
over het beheer van het instrumentarium. 

Er moeten zowel publieke als particuliere middelen 
ter beschikking worden gesteld. De interesse vanuit 
de bank- en verzekeringssector toont aan dat ook de 
particuliere sector erin gelooft. 
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Er wordt een – grotendeels geautomatiseerde – inves-
teringsflow uitgewerkt. Ondernemers moeten een 
aanvraag kunnen indienen via een webapplicatie. 
Door het inbrengen van een aantal gegevens moe-
ten ze kunnen nagaan of  hun project in aanmerking 
komt. Op basis van een businessplan en van de voor-
opgestelde selectiecriteria, zal daarna een detailana-
lyse plaatsvinden. Na een positieve evaluatie kan er 
onderhandeld worden over de wijze waarop Cul-
tuurInvest de middelen ter beschikking kan stellen. 
Dat wordt geformaliseerd in de contractdocumenta-
tie. Op basis daarvan zal het investeringscomité een 
beslissing nemen. Achteraf  moet er een opvolging 
gebeuren. CultuurInvest wil bovendien tijdelijke 
financiering bieden en na verloop van tijd de partici-
patie realiseren, resp. de lening terugbetaald zien om 
de middelen te herinvesteren in nieuwe projecten. 

De selectiecriteria zijn zowel financieel-economisch 
als cultureel van aard. De ondernemer moet in staat 
zijn om de ter beschikking gestelde middelen terug 
te betalen. Het project moet een marktpotentieel 
hebben. Er mogen geen onverantwoorde risico’s aan 
vastzitten. 

Het project moet wel een culturele content hebben 
en er moet een minimale kwaliteit voorhanden zijn. 
De culturele content moet verantwoordbaar zijn in 
een maatschappelijk speelveld. Het managementteam 
zal moeten beschikken over de nodige competenties 
om de culturele criteria te toetsen. Aanvankelijk zal 
daarbij een beroep moeten worden gedaan op externe 
expertise. 

De beslissing van de Vlaamse Regering is genomen op 
31 maart 2006. Indien men de eerste financieringen 
nog dit jaar wil realiseren, moeten er voor de zomer 
nog heel wat stappen worden gezet. In het kader van 
de staatssteunregels moet er een aanmelding gebeu-
ren bij het directoraat-generaal Mededinging van de 
Europese Commissie. De Vlaamse Regering wenst 
ook dat het advies wordt ingewonnen van het Insti-
tuut voor de Nationale Rekeningen (afgekort INR) 
met betrekking tot de ESR-impact (Europees Stel-
sel van Rekeningen). Het managementteam moet 
worden uitgebouwd. Er moet worden gewerkt aan 
communicatie. Procedures en documentatie moeten 
worden uitgebouwd. 

Volgens de heer Marinus gaat het om een nieuw en 
baanbrekend initiatief  in Vlaanderen, maar ook in 
Europa. In de meeste buurlanden worden nu pas de 
eerste stappen in deze richting gezet. 

De overheid en de PMV willen, samen met een aan-
tal strategische particuliere partners, van dit initi-
atief  een succes maken. Het culturele project is een 
kruisbestuiving met belangrijke partners uit andere 
beleidsdomeinen, die onder de bevoegdheid vallen 
van de ministers Van Mechelen en Moerman. 

2. Vragen van de commissieleden en antwoord van 
de sprekers en van de heer Bert Anciaux, Vlaams 
minister van Cultuur, Jeugd, Sport en Brussel 

De heer Erik Arckens meent dat deze nieuwe ontwik-
keling in Vlaanderen voor een hoogdag zorgt. Het 
project, dat tot nu toe alleen in Catalonië bestaat, zal 
volgens hem zeker navolging vinden. Hij blijft echter 
met vragen zitten. Het is immers nog steeds onduide-
lijk of  de banksector al of  niet terughoudend is om 
in het project te stappen. In dat verband zou hij graag 
de motieven van de banksector kennen.

Spreker wil ook weten wat men precies bedoelt met 
de term ‘marktpotentieel’. Dat zal voor CultuurIn-
vest immers het criterium zijn om in te gaan op een 
vraag. Het maakt daarbij niet uit of  de sectoren 
waaruit die vraag afkomstig is, structureel of  pro-
jectmatig gesubsidieerd worden of  niet. Hij vraagt 
zich ook af  wie er zal beslissen of  er een voldoende 
marktpotentieel is. Is het niet mogelijk dat actoren, 
bijvoorbeeld in de musicalsector, bij een gunstige 
beoordeling toch subsidies verkiezen boven een der-
gelijke culturele investering? Zal er een symbiose ont-
staan tussen de culturele investeringsmaatschappij en 
het klassieke systeem, waarbij de beoordeling gebeurt 
op grond van het Kunstendecreet? Wie zal uiteinde-
lijk de knoop doorhakken? Als dat de minister is, 
zou hij daar graag wat meer uitleg over krijgen. In 
de musicalwereld is het duidelijk dat een mastodont 
als Music Hall onder CultuurInvest zal vallen. Voor 
andere spelers bestaat er twijfel. Volgens hem zal dat 
ook voor de andere podiumkunsten het geval zijn. 

Uit de presentatie heeft de heer Steven Vanackere 
begrepen dat actoren die al subsidies krijgen, niet 
meer moeten aankloppen bij CultuurInvest. Volgens 
hem creëert men op die manier twee aparte werelden. 
Hij begrijpt deze logica gedeeltelijk, maar het is hem 
onduidelijk waarom de scheiding zo absoluut moet 
zijn. Een van de winstpunten van CultuurInvest zal 
ongetwijfeld liggen op het vlak van cultuurmanage-
ment, namelijk in een toenemende vaardigheid om de 
ontvangstenstromen te valoriseren. Door een hoger 
rendement op dat vlak maakt men een groei van de 
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artistieke werking mogelijk. Heel wat gesubsidieerde 
instellingen hebben op dat vlak ongebruikt poten-
tieel. Waarom zegt men dan van tevoren dat gesub-
sidieerde instellingen voor dat deel van hun werking 
niet bij CultuurInvest terechtkunnen? Men kan toch 
werken met duidelijk gescheiden rekeningen? 

Spreker meent dat de slaagkansen onder meer afhan-
gen van de vraag of  CultuurInvest louter als een 
financieringsinstrument wordt gezien of  ook als een 
manier om de zakelijke cultuur meer kansen te geven 
in de culturele sector. Volgens hem hangt een goede 
artistieke werking samen met een goede zakelijke 
werking. Hij stelt dat men moet nagaan wat Cultuur-
Invest nog meer kan bieden dan geld en waarborgen, 
bijvoorbeeld door de knowhow op het vlak van tic-
ketsystemen en horeca door te geven. 

Uit de presentatie bleek dat CultuurInvest sommige 
zaken rechtstreeks zal doen en andere via derden 
zoals Waarborgbeheer NV. Zal CultuurInvest in 
dat laatste geval alleen het dossier van de kandidaat 
doorspelen aan Waarborgbeheer of  zal het ook zelf  
een waarborg geven als front office en zich desgeval-
lend herwaarborgen bij Waarborgbeheer? Met die 
tweede optie kan men het gehele instrumentarium 
voor iedereen beschikbaar houden, of  de aanvrager 
nu gevestigd is in het Vlaams Gewest, in het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest of  in het buitenland. Alleen 
in het eerste geval vindt er een doorschuifoperatie 
plaats naar het kader van het Vlaams Gewest. Deze 
werkwijze zou meteen het probleem oplossen dat de 
heer Vanackere zelf  in zijn interpellatie had aange-
haald (Hand. Vl. Parl. 2005-06, nr. C210, 4). 

De heer Jurgen Verstrepen wil weten waarom de aan-
sluiting van film pas in het najaar zal worden onder-
zocht. Hij gaat er ook van uit dat het inschakelen van 
de PMV als koepel impliceert dat de ondernemingen 
voor honderd procent Vlaams moeten zijn. Wordt 
dat bepaald door het aandeelhouderschap of door de 
projecten? Beide kunnen gemengd nationaal en inter-
nationaal zijn. Welke criteria en verdeelsleutels zullen 
er worden gehanteerd? 

De voorzitter wil weten hoe groot het marktpoten-
tieel is. Hij kan zich voorstellen dat de belangstel-
ling van de markt zich in de praktijk beperkt tot de 
bestaande actoren waarvan sommige rechtstreeks of 
onrechtstreeks overheidsgeld verwerven. Dan krijgt 
men gewoon meer van hetzelfde.

Volgens de heer Erik Arckens leidt de dualiteit tussen 
CultuurInvest en de subsidiesector nog tot een ander 

probleem. Hij wil weten hoe de aanpassing zal ver-
lopen bij cultuurhuizen die voor dit systeem in aan-
merking komen, maar die al jaren gewend zijn om 
met subsidies te werken. Vorig jaar zette de minister 
bakens uit voor de criteria waaraan kandidaat-ont-
vangers van culturele subsidies moeten voldoen. Hij 
vraagt zich af  of  cultuurhuizen geen dossiers zullen 
indienen bij CultuurInvest om aan die betuttelende 
zienswijze te ontsnappen. 

Minister Bert Anciaux antwoordt dat er een informa-
tievergadering heeft plaatsgevonden met alle grote 
banken. De interesse was groot. Sommige banken 
hebben zich al verbonden. Hij is al vrij zeker over 
tien miljoen euro bijkomend kapitaal, al mag hij dat 
nog niet formeel bevestigen omwille van de regels in 
de financiële wereld. De terughoudendheid waarvan 
sprake was, bestaat in elk geval niet meer. 

Over de combineerbaarheid met het subsidiebeleid 
is de minister duidelijk. Organisaties die structureel 
gesubsidieerd worden, zijn tot nader order uitgeslo-
ten. Voor projectmatig gesubsidieerde organisaties 
ziet hij wel mogelijkheden om ook met CultuurInvest 
in zee te gaan. Op dit moment kan men niet zeggen 
wie daarin de weg zal wijzen. Dat zal afhangen van 
de concrete dossiers. De beoordelingscriteria zullen 
zowel financieel-economisch als cultureel zijn. De 
subsidieaanvragen zullen het eerst aan bod komen 
vermits die minstens een half  jaar op voorhand wor-
den beoordeeld. CultuurInvest zal kunnen vaststellen 
of  de kandidaten die een dossier indienen al struc-
tureel gesubsidieerd worden of  niet. Het is niet de 
bedoeling om een afstandelijke beoordeling van de 
dossiers te organiseren. Wie eerder subsidiedossiers 
indiende in het kader van het Kunstendecreet, zal 
begeleid worden om met eventuele CultuurInvestdos-
siers tegemoet te komen aan de criteria. Terwijl men 
voor een subsidieaanvraag geen winst mag maken, 
moet er voor een dossier bij CultuurInvest juist een 
potentieel marktaandeel en dus een potentiële winst-
participatie worden aangetoond. De minister merkt 
op dat CultuurInvest niet alleen een financierings-
bron zal zijn. Ook de begeleiding naar een zakelijke 
professionalisering van de sector wordt een taak van 
CultuurInvest. Daarbij zullen de reeds bestaande 
instrumenten ingeschakeld worden.

Op de vraag van de heer Vanackere antwoordt de 
minister dat de rol van CultuurInvest voor gesub-
sidieerde organisaties geval per geval moet worden 
beoordeeld. Of  een structureel ondersteunde instel-
ling als de KVS voor een deelwerking kan worden 
ondersteund door CultuurInvest, moet in alle kalmte 
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onderzocht worden. De minister denkt dat het in 
principe niet kan, maar dat moet uiteindelijk worden 
opgenomen in de beheersovereenkomst. De minister 
suggereert dat het niet onverstandig zou zijn om de 
horeca binnen de KVS, als die winstgevend blijkt, 
in een aparte rechtspersoon onder te brengen. Per-
soonlijk vindt hij dat geen geval van cultureel onder-
nemerschap. Investeringen zal men wellicht elders 
moeten zoeken dan bij CultuurInvest. Voor ticketing 
ziet de minister eventueel wel mogelijkheden. 

De gedachte van de heer Vanackere over de link 
tussen CultuurInvest en Waarborgbeheer moet 
nader onderzocht worden. Ook de minister is daar 
benieuwd naar. Het is een interessante manier om de 
mogelijkheden van de communautarisering van een 
gewestelijk instrument te onderzoeken. 

Film werd uitdrukkelijk apart vermeld, niet omdat 
men bepaalde links wil voorkomen, bijvoorbeeld met 
videogames, maar omwille van het Vlaams Audiovi-
sueel Fonds (afgekort VAF) dat een apart instrument 
is. De samenwerking tussen VAF, CultuurInvest en 
Cultuurminister moet uitgeklaard worden met het 
oog op een optimale ondersteuning van de sector. 

De minister merkt op dat PMV zich niet beperkt tot 
investeringen binnen het Vlaams Gewest. Het markt-
potentieel binnen de markt is groot. De investerings-
wereld is sterk geïnteresseerd in de snel groeiende 
culturele sector.

De heer Dominiek Deconinck merkt op dat de ban-
ken een rol spelen in de verschillende fasen van de 
werking van CultuurInvest. Het is de bedoeling dat 
CultuurInvest en de banken elkaar vinden bij de ope-
rationalisering. Beide moeten hun rol spelen, net als 
in het reguliere circuit. De meeste banken hebben 
toegezegd dat zij de beoogde financiering willen ver-
strekken. Het is de verwachting dat men in staat zal 
zijn tien miljoen euro te vinden, maar men wacht nog 
op het finale advies van het INR over de ESR-neu-
traliteit.

De taak van CultuurInvest zal erin bestaan projec-
ten met een cultureel-maatschappelijke meerwaarde 
te financieren, op voorwaarde dat er voldoende kans 
is dat die financiering ook terugvloeit. Het markt-
potentieel zal onderzocht worden in een multicri-
teria-analyse: pure risico-inschatting, verstrekking 
van de financiering, kans op terugvloeiing en cultu-
rele meerwaarde. De portefeuille van CultuurInvest 
zal daarom heel gediversifieerd moeten zijn. Op die 
manier zal men niet enkel de spelers bereiken die nu 
al hun gading kunnen vinden.

Omwille van de verschillen tussen de ingezette instru-
menten werd in eerste instantie abstractie gemaakt 
van de structureel gesubsidieerden. CultuurInvest 
gaat er immers van uit dat de investeringen integraal 
terugvloeien. Dat vereist een mentaliteitswijziging bij 
de ontvangers. In deze fase lijkt een scheiding aan-
gewezen om die mentaliteitswijziging ingang te doen 
vinden. 

De heer Deconinck erkent verder dat beleidsonder-
steuning even belangrijk is als het verstrekken van 
kredieten. Ook strategische partners als de ban-
ken zien daar nauwgezet op toe. Momenteel wordt 
gedacht aan de inzet van een pool van experts. 

In dit verband wijst de heer Pieter Marinus op 
bestaande instrumenten – bijvoorbeeld de onderne-
merschapsportefeuille – die ter beschikking staan van 
alle ondernemingen, ook in de culturele sector. Men 
mag niet bang zijn die te gebruiken. CultuurInvest 
kan ondernemingen toeleiden naar begeleidende par-
tijen. De ontwikkeling van expertenpools en accre-
ditatiesystemen kan het vertrouwen in de adviseurs 
vergroten. 

Spreker legt verder uit dat PMV wil investeren in 
projecten die bevorderlijk zijn voor een duurzaam 
economisch klimaat in Vlaanderen. Dat is een statu-
taire en decretale missie. Een meerwaarde, specifiek 
voor Vlaanderen, is inderdaad de eerste zorg. De 
spreker erkent dat dit een zeer ruim begrip is. Het is 
in elk geval niet beperkt tot Vlaamse ondernemingen 
of tot ondernemingen met een maatschappelijke zetel 
in het Vlaams Gewest. Het kan net zo goed gaan om 
een investering in een Nederlands cultureel project 
met een specifieke meerwaarde voor Vlaanderen. 
Het verschil met GIMV is, dat men daar binnen een 
Europese context denkt en dossiers in functie daar-
van analyseert, zonder de eerder genoemde statutaire 
beperking. 

Het potentieel van de markt werd op vraag van de 
administratie onderzocht door professor De Braban-
dere. Inmiddels werd ook opdracht gegeven tot een 
nog concretere ‘mapping’ van de sector. Er is zeker 
meer dan voldoende interesse bij klein en groot, bij 
bestaande spelers en bij spelers die graag iets nieuw 
willen proberen. 

De heer Herman Schueremans looft het boeiende ini-
tiatief, maar is toch wat ongerust. De leefbare initia-
tieven zijn wellicht al lang hun eigen weg gegaan. Wie 
te lang in de culturele centra heeft gezeten, is wellicht 
al misvormd. Hij is bang dat vooral diegenen die al 
kansen gehad hebben, hiervan gebruik zullen maken. 
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Hij wil voorkomen dat diegenen die de staat en de 
belastingbetaler al zeven keer hebben opgelicht, nog 
een achtste kans krijgen. Ten slotte vraagt hij om, in 
het kader van de Vlaamse verankering, ook te den-
ken aan een belasting op een verkoop van succesvolle 
culturele bedrijven aan het buitenland. Dat zou voor 
de culturele sector niet onredelijk zijn. 

Minister Bert Anciaux belooft rekening te houden 
met een aantal bezorgdheden. De laatste denkpiste 
vindt hij zeer interessant. 

De heer Jurgen Verstrepen merkt op dat er in de 
nieuwe media een delokaliseringsbeweging aan de 
gang is. Moeten er niet meer sluitende criteria komen 
om te voorkomen dat men in een project voor de 
kleine Vlaamse markt het risico van een grote buiten-
landse groep financiert? Is het bestaande criterium 
niet te vaag als men de Vlaamse cultuurindustrie een 
duwtje in de rug wil geven? 

Minister  Bert Anciaux  repliceert dat de heer 
Verstrepen twee zaken met elkaar verwart. De mis-
sie van de PMV is niet beperkt tot maatschappijen 
die voor honderd percent in Vlaamse handen zijn. 
Bovendien wordt de operationaliteit van Cultuur-
Invest beperkt door bepaalde criteria, financiële en 
culturele. Hij erkent wel dat die criteria nog moeten 
opgelijst worden. Elk dossier moet apart worden 
beoordeeld. 

De heer Jurgen Verstrepen verduidelijkt dat hij niet 
tegen CultuurInvest is, maar dat hij wil optreden als 
een goede huisvader. In de mediawereld kopen bedrij-
ven met internationale roots lokale bedrijven op om 
van een overheid cash te kunnen ontvangen, in welke 
vorm dan ook. Deze bedrijven zetten daarvoor speci-
ale cellen op. Ze bekijken dat globaal. Het is niet hun 
bedoeling de Vlaamse cultuur te steunen. 

De heer Pieter Marinus erkent dat ‘meerwaarde voor 
Vlaanderen’ een vaag criterium is, dat moet worden 
geobjectiveerd en geconcretiseerd. Het probleem 
dook ook al op in andere dossiers. Men moet zich 
net zo goed hoeden voor een te ruime als voor een 
te beperkende omschrijving waardoor men oppor-
tuniteiten zou mislopen. Men kan zich bijvoorbeeld 
baseren op de exploitatiezetel van een onderneming, 
wat staat voor een duurzame economische activiteit 
in een bepaald landsdeel. Tegelijk moet men echter 
de mogelijkheid hebben om een project te overwegen 
van een grote internationale uitgeverij die een boek in 
het Nederlands wil vertalen, wat risicovol kan zijn in 

de kleine Vlaamse markt. Daarbij moet zowel de cul-
turele meerwaarde voor Vlaanderen, als het risico een 
rol spelen. Als de uitgeverij er veel winst mee maakt, 
doet CultuurInvest dat ook. 

De heer Erik Arckens stelt een gedachte-experiment 
voor. Stel dat er in Brussel naast de KVS een Vlaams 
Volkstheater is, dat voeling heeft met de wensen van 
het publiek en dat teruggaat naar het pure spel. De 
KVS zal zeggen dat het volkstheater geen culturele 
meerwaarde brengt, want voor hen komt dat neer op 
een politiek-ideologische demarche. Verstrooien en 
schoonheid bieden is volgens hen commercieel. Kan 
een dergelijk volkstheater voortaan dossiers indienen 
bij CultuurInvest? Dat kan volgens hem leiden tot 
een totale dualisering van de culturele wereld tussen 
populisten en mensen die moeilijk doen. 

De minister meent dat er in dat geval net minder 
dualiteit zal zijn dan vandaag. Wie niet aan zijn trek-
ken komt binnen het kader van het Kunstendecreet, 
krijgt vandaag niets. Nu wordt er een nieuw instru-
ment gecreëerd dat ook rekening houdt men andere 
criteria dan culturele. Dat is een houding van respect, 
die het culturele palet alleen meer divers kan maken. 

De verslaggever, De voorzitter,

Herman Dany
SCHUEREMANS VANDENBOSSCHE
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